
Ny runde om miljø-
plan i regjeringen

Handlingsplanene for
å redusere utslippene
av nitrogenoksider
(NOx) og klima, som
skulle vært lagt fram
denne uken, skal igjen
diskuteres i regjerin
gen. Jens Stoltenberg,
Kjell Opseth, Sigbjorn
Johnsen og Thorbjorn
Berntsen skal forsøke
å bli enige om hvor
ambisiøse Norge har
råd til å være.
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Da ThorbjØrn Berntsen la fram
sin miljøpolitiske redegjørelse
mandag, holdt han tilbake re
gjeringens handlingspianer for
NOx og klima. Utkastet til
NOx-planen, som tidligere er
offantliggjort i Klassekampen
og N&M Bulletin, inneholdt
ingen nye, konkrete tiltak far a
redusere utslippene som forar

saker sur nedbør og astma- og
allergisykdomrner.

I forslaget til NOx-plan, la
regjeringen ikke opp til noe
reduksjonsmal utover den re
duksjonen man venteril kom
me (Il prosent fra i 986 til
2000), selv uten ytterligere til-

tak. Norge har undertegnet en
internasjonal deklarasjon om a
redusere utslippene med 30
proSCiit.

Etter det N&M l)ulletin ei
farer. har regjeringen etter opp
slagene bestemt seg for å dis
kutere om Norges ambisjoner i
planen skal økes. Berntsens
argesle motstandere i dcii dis
kusjonen er ventelig Stolten
berg. Opseth og Johnsen.

Ingenting om
klimareduksjon
Berntsens redegjørelse mandag
ga heller ingen signaler om
konkrete tiltak far a redusere
utslippene av klirnagassen
C02. Uten ytterligere tiltak vil
C02-utslippene i Norge Øke
med rundt 13 prosent fra 1989
til 2000. Det er i strid med den
internasjonale avtalen Norge
undertegnet i Rio. om å stabili
sere utslippene.

Regjeringen ønsker å adop
tere et amerikansk tiltak, fri
villige avtaler med den delen
av industrien som i dag ikke

omfattes av C02-avgift. Det er
usikkert hvor stort potensial
som ligger i et slikt tiltak.

Olje: ingenting
1-Ivor stort gjennomslag MD
har latt i arbeidet for a redusere
klirnagassutslippene, illustre
res ved at Berntsen i sin rede
gjørelse ikke skriver et ord om
C02—tiltak i petroleumsindus—
trien. Oljeutvinningen sto i
11)1)2 far 20 prosent av de nor
ske C02-utslippene.

Berntsen advarte faktisk mot
at mer forpliktende kl i rnaavta
ler kan lure til lavere oljepri
ser, slik at Norge kan tape fram
tidige inntekter pa oljeutvin
ningen.

Løsningen er
opplysning?
Samft.rdselssektoren står for40
prosent av norske C02-utslipp.
“Regjeringen (vil) blant annet
vurdere behovet for mer infbr
masjon og økt bruk av veikon
troller”, er de eneste tiltakene
Berntsens nevner i sin omtale

av kl imaplanen.
I to og et halvt ar har en

arbeidsgruppe, med deltakere
fra flere departement, arbeidet
for a utarbeide handlingspla
nene for klima og NOx. Mens
det tidligere har vært et prin
sipp for arbeidet at alle tiltak
skulle være kostnadseffektive
og sektorovergripende, har
gruppen gitt opp målet om sek
torovergripende tiltak.

Lokale tiltak
I omtalen av NOx-planen, sier
Berntsen at tiltak som er sam
funnsØkonomisk lønnsomme
“ut fra lokale miljøforhold”,
skal gjennomføres fØrst. Det
betyr i praksis at regjeringen
også her ønsker å skjerme olje-
sektoren så lenge som mulig.

— Oljesektoren bidrar mye
til NOx-utslipp, og nar olje-
produksjonen Øker, ma vi se
nærmere på tiltak på samferd
selssektoren. Det er viktig å ha
et opplegg som tar med alt, sa
Berntsen etter redegjørelsen.

MiljØvernministeren sa og
så klart i fra at Norge ikke kan
være pådriver i internasjonal
miljøpolitikk:

— Jeg har avskrevet argu
mentene fra 1972, om Norge
som det lille, rene landet som
skulle vise verden hvordan det
skulle gjøres. I)et ble ikke sa
mye av det, sa Berntsen.
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Berntsen om klimutiltak

Innen samferdselssektoren vil Regjeringen blant
annet vurdere behovet for mer informasjon og økt
bruk av velkontroller som kan bevisstgjøre bilistene
om energieffektiv kjøremåte og drivstoff
besparelser. (Berntsens miljøpolitiske redegjø
relse, under punktet om klimaplanen.)
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EU
Karen Jotianne Baalsrud
Leder, Naturvernforbundet
i Etne

Det er pa tide å skrive om EU.
Miljøropet gjaller hult og

grunt fra bade Ja- og Nei-si
den. Naturvernforbundet er
spesialisten i å være generalist
i miljøspørsmål. Hvem er nær
mere til å arrestere alle dem
som bruker merkelappen MIL
JØ i EU-debatten slik dopapir
produsenten bruker det på
embal lasj en?

Varjohh er selvfølgelig ikke
ä rope NEI. Forutsigbarhet gjør
sjelden noe interessant. Vi skal
tilfØre intelligent argumenta
sjon — på miljøornrådet.

Miljøspørsmålene finnes på
minst fire forskjellige nivåer:

For det første: De konkrete
enkeltsakene som gjelder mil
jøstandarder, merkekrav og til
latte tilsetningsstoffer. Dette er
stort sett det forvaliningen kal
ler miljøspørsmål. De kan ka
tegoriseres og hører hjemme i
ett eller annet direktiv. Hvem
er best. Norge eller EU? Svaret
på dette er omtrent som en
middels norsk tippeomgang,
der “hjemme, “borte” og “uav
gjort”, savidt jeg har skjønt.
fordeler seg noksa likt. (Prinsi
pielle tvilere kan kanskje bru
ke “trukk”?) Her kan altså bå
de JA- og NEI-siden hente det
de trenger av argu mentasjon.
Tyskere er bedre enn nordmenn
i søppelhåndtering og
strømsparing, nordmenn er
striksere på p0’ se largen.

For det andre: De interna
sjonale avtalene og det praktis
ke internasjonale samarbeidet
som vi alle er enige om er
nødvendig. Hadde Thorbjørn
Berntsen’hatt lettere for a kun
ne oppfylle NO-avtale. SO
reduksjonerog C02-nivaer der
som vi hadde vært medlem av
EU idag? Eller ville Norge
uansett ha opptradt som en
keltnasjon i slike sammenhen
ger? Ville vår rolle i Rio-pro
sessen vært lettere — eller van
skeligere — dersom vi hadde
tilhørt EU-blokken? EUs rolle

som pådriver i miljØspørsmål
er ukjent for de Ileste.

For det tredje: Naturvern-
forbundet er programforplik
tet til a engasjere seg i primær
næringene, fordi det er der sto
re deler av naturressursene for
valtes. Vern, bærekraftig bruk
eller misbruk’? Dette handler
ikke bare om antall tonn fisk.
Som et av Naturvernforbun
dets mer promi nente medlem
mer i Steigen har sagt: “Når
spanjolan kjæm, så kjærn dæm
ikkje med sjark”. Et kystnært
småbåtfiske der mange er på
havet, eller industritralere som
elTektivt leverer til de fiske
mottak som betaler best — langs
Atlanteren. Finnes det forres
ten politisk vilje til spredt bo
setting langs kysten om vi blir
stående utenfor unionen?

Fire maneder før Gunhild
Øyangen viftet med sin brus
selavtale som angivelig skal
trygge det norske landbruket
for framtida, la Landbruksde
partementet fram forslag til ny
jordlov. “All dyrka jord som
kan gi grunnlag for lønnsom
drift skal holdes i hevd”, heter
det blant annet. Fcrst skal altsa
matjorda inn pa børsen, så far
vi se hva slags rammebetingel
ser EU vil gi. Hvordan kan vi
stole på denne damens forsik
ringer om hensyn til norsk
matvaresi kkerhet?

For det fjerde: Folkelig del
tagelse. Selv om naturen er
verken demokratisk eller rett
firdig, er folkestyre og innfly
telse på egen situasjon en be
tingelse for at i skal komme
pa rett kjøl i var omgang med
naturgrunnlaget. Vi har for
lengst slatt fast at sysselsetting
og demokrati er miljØspørsmål.

Naturvernere ma slå fast sitt
grunnsyn. som har noe med
“respekt for alt lik” a gjøre.
Dette er en bedre plattform for
et EU-syn enn hva de fleste
politiske partier kan by pa. Na
må vi pa banen og stille de
kjetterske spørsmålene som det
ikke finnes enkle svar på. Vå
ger Naturvernforbundet det?

— Utbyggingen av
Gardermoen foregår
under et så sterkt
tidspress at miljøhen
synet blir skjøvet til
side, sier Anne Johan
ne Enger, som også
mener at utbyggin
gen så langt vært en
lukket prosess. Enger
leder Naturvernfor
bundets Gardermo
prosjekt.
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Cunnar Bolstad

— De ansvarlige før utbyggin
gen kommer fra næringslivet
og er ikke vant til offentlig
innsyn. Mye Ibregar bak luk
kede dØrer, og derlbr far vi
heller ikke den informasjonen
vi trenger. Resultatet er at are

Norge må innføre
høyere miljøavgifter
hvis vi blir medlem
mer av EU. Et resultat
av EU-forhandlingene
er nemlig at C02-
avgiften for trefored
lings- og sildemelsin
dustrien må økes.

N&M Bulletin
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Jon K. Berg

I dag er treforedlings- og silde
melsindustrien i Norge unntatt
fra den generelle avgiften pa
C02-utslipp, ved at de bare
betaler halv avgift. Hvis Norge
blir med i EU, må disse indus
trigrenene betale full avgift.
Dette aksepterte Norge i for
handlingene med EU. opply

naen vi møtes på flyttes fra
mØterommet til pressen; og det
tror jeg de føler som ubehage
lig, sier Enger. Hun tror at ut
hyggerne vil venne seg til of
fentlighetens rett til innsyn et
ter hvert.

- Tidspress
— De foreløpige erfaringene I ra
utbyggingsfasen viser at mil
jøhensynet blir skjØvet til
side på grunn av tid.spress. Ti
den jobber mot miljøet, sier
Enger. Hun viser blant annet til
de bevaringsverdige område
ne nord for Gardermoen, der
NSB skal bygge sin hØyhastig
hetsbane i retning Eidsvoll.

— Det er snakk om et spesielt
geologisk omrade der miljø-
myndighetene arbeider med
planer om et naturreservat.
NSBs trasevalg vil splitte opp
reservatområdene. Mens (be-
myndighetene ville utrede sa
ken grundigere, satte samferd

ser avdelingsdirektØr Tom Rå
dahl i Finansdepartementet.

Bakgrunnen lbr denne be
stemmelsen er et EU-direktiv
om minstesatser for mineralol
jeavgift. 1-ler heter det at det
ikke er adgang til a innføre
unntak for enkelte næringer.

Pa den andre siden ma mi
neraloljeavgiften pa innenriks
Ibrjetransport falle bort etter
en fireårsperiode.

Står Fritt
Ifølge Tom Rådahl vil Norge
sta fritt til a beholde de miljø
avgiftene vi har i dag i et even
tuelt medlemskap i ËU. Vi kan
ogsa innføre nye avgifter, sa
lenge vi ikke forskjellsbehand
ler norske og utenlandske pro
dukter. Hvis det skulle oppstå
strid om hvorvidt avgiftene er
diskrirninerende, kan saken

selsminister Opseth hele denne
prosessen til side. Opseth har
også overkjørt Miljoverndepar
tementet nar det gjelder støy-
kravene for llyplasssen, sier
Enger, som mener at man kan
se en tilsvarende prosess nar
det gjelder det store grunn
vannsreservoaret under Gar
dermoen.

— Stortinget har forutsatt at
reservoaret skal bevares både
kvalitetsmessig og som vann
husholdning med utsiving til
omradene rundt. Utbyggerne
er i ferd med å sette til side
denne forutsetningen, mener
Anne Johanne Enger.

“Bevingede ord”
Naturvern forbundets Garder
mo-prosjekt er opprettet som
en arvtaker til Prosjekt Miljø-
vennlig OL, som ga gode re
sultater.— Gardermo-prosjektet er
enormt komplekst. Fra et mil-

ende i EU-domstolen.
Norge har i dag miljØavgif

ter på blant annet mineralolje,
bensin, kunstgjØdsel, plante
vernmidler og engangsemhal
lasje.

I EU verserer det forslag om
a harmonisere avgi ftene i med
lemslandene. Men dette vil i sa
fall bli minimumssatser, slik at
hvert land kan innføre høyere

jøsynspunkt dreier det seg om
mye mer enn samferdsel. Mil
jøaspektene omfatter alt fra
miljøavgifter til avfallsprohle—
matikk.

— Prosjektet setter oss bedre
i stand til a fremme konstruktiv
kritikk og (brslag. Det skaffer
oss også mer informasjon enn
vi ville fått ellers, slik at vi kan
Ibrmidle dette videre til offent
ligheten. Men vi må passe oss
sa vi ikke blir et alibi lbr utbyg
gerne, sier Enger.— Det er en viktig oppgave å
sørge for at utbyggerne fyller
miljøprofilen sin med et reelit
innhold. Det er blitt altfor lett å
skaffe seg et miljØalibi med
noen bevingede ord, og i ut
byggerstaben er det nok av folk
som tror at busker rundt rulle
banen gjør Gardermoen til en
miljøtlyplass.

avgifter, ifølge Rådahl. Men
pa grunn av det indre niarke
det, med fri vareutsveksling,
vil det være et press i retning av
å ikke ha Ibr store avgiftslbr
skjeller mellom EU-landene.
Spesielt høye avgifter i ett land
pa for eksempel bensin, ville
kunne føre til handelslekka
sj er.

Natur&Miljø
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Takk for støtten!

STS AS
Schweigaardsgt. 33 LONDON: — Situasjonen

for skipsfarten er
svært alvorlig. Det er
for mange skipsrede
re som overser krave
ne til sikkerhet og
miljø for å tjene raske
penger. For eksempel
oppfyller 20 prosent
av verdens oljetanke
re ikke minstemålene
for sikkerhet.

N&M Bulletin
Jon Knut Berg

Ordene kommer fra nederlen
deren Gerard Peet, som er en
meget veirenommert ekspert
på skipsfart og miljø. Peet har
representert den internasjona
le miljøorganisasjonen Fricncls
ofthe Earth (Fol) i FNs skips
fartsorganisasjon (Imo) i over
ti ar. l-lan kjenner systemet ut
og inn og følger utviklingen
innen skipsfart og miljø noe.

Peet niener at de to største
truslene mot sikkerheten til sjøs
i dag erdarlig kvalil isert mann-
skap og at for mange skip ikke

Det er fortsatt ikke
avklart om miljøvern
minister Thorbjørn
Berntsen får gjennom
slag for sitt ønske om å
øke rammen for bar
skogplanen.

N&M Bulletin
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Jon Knut Berg

Berntsen har i lang tid tatt til
orde for a øke barskogvernet.
utover de 290 kvadratkilome
trene som Stoi-tinget allerede
har vedtatt. Men i Stortinget
nylig opplyste han at det fort
satt er høyst usikkert om han
far gjennomslag i regjeringen
for sitt ønske

Miljovernministeren har

ved li keholdes godt nok. Pro
blemene finnes over hele ver
den. uavhengig av nasjonali
lei.

— Situasjonen for skipsfar
ten blir stadig verre. Rapporte—
ne fra havnestatskontrollene
viser at stadig færre skip opp
vI ler miljøkriteriene. kriterier

som v i mener ikke er strenge
nok.

For lave priser
Peel mener at et av hovedpro
hlemene er at fraktratene er så
lave at det er vanskelig for
gode skip å hevde seg i konkur
ransen om oppdragene.

— Det finnes allerede et in
lernasjonalt regelverk som pa
mange måter er godt nok. Men
problemet er at sa mange stater
ikke etterleverkonvensjonene,
og mange land tillater at dirli—
ge skip får ankomme havnene
og seile videre.

— Darlige skip burde bli tatt
i arrest. og ikke bli løslatt før
det har gjennoingatt en grun—
(lig reparasjon. hvis ikke, bør
skipet skrapes. sier han.

Peet mener at det br innfØ
res strengere straffer for skip

antydet at det vil koste én mil
lion kroner for hver ny kva
dratkilometer som skal vernes.

Saken om barskogvernet
kom opp i Stortinget like fr
piske, i lorbindelse med et
spørsmal som KrF-represen
lanten Odd Holten stilte i spør
retimen. Bakgrunnen var Na
turvernfqrbundets aksjoner for
a fa vernet Skotjernfjell, pa
grunn av de sjeldne lav- og
soppartene som finnes i der.
Holten spurte hva l3erntsen
kunne gjøre for a forhindre den
planlagte hogsten i Skotjern
fjell.

Holten Ibreslo sels a inklu
dere omradet i barskogplanen,
innføre midlertidig vern. leie
eller rett og slett kjøpe omra

som bryter reglene.
— I dag betaler et skip som

foretar ulovlige utslipp til sjø
en 1500 til 2000 dollar i bot.
Det er en latterlig lav sum, og
bçnene burde vært mangedo
blet. sier han.

Dårlig kvaliFisert
Peet mener at darlig ksalilisert
mannskap er en viktig forkla
ring pa at en stor del av ver
densflaten ikke holder maI.
— Det er for stort press pa mann
skapet. For en stor del er de
darlig betalt, darlig utdannet
og jobber for mange timer i
døgnet.

Men om niiljøverneren fryk
ter utviklingen i skipsfarten.
minner han om at sammenlig
net mccl andre transportformer,
er skipsfarten bra for miljøet.

— Jeg mener at skipsfarten
bør ke sin andel av transport
arbeidet. For eksempel er lull
utslippene langt lavere enn fra
trailere. Men et helt annet spørs
maI er om det er nødvendig a
frakte sa mange v••irer som det
gjøres i dag? spør (ierard Peet
til slutt.

det. Berntsen kunne ikke love
noen av delene. 1-lan viste til at
Stortinget allerede har edtatt
en ramme for barskogplanen,
og at han er nødt til å følge det
som er vedtatt i statsbudsjettet.
Han opply ste at departementet
har vurdert å bytte Skotjern
Ijell med et annet omrade som
er inne i harskogplanen, men
det ble vedtatt ikke a gjøre det.

Men konklusjonen hans var
at han vil forsøke a la regjerin
gen med pa a øke rammen lor
harskogplanen. “Sa far vi se
hvordan det gar.” sa han. Der
med mi vi \ente til høstens
statsbudsjett for a vite om
l3erntsen har fatt sitt Ønske
oppfylt.

De delene av den
norske energi- og
transportpolitikken
som har betydning
for miljøet, vil i stor
grad bli viderefort
ved et eventuelt EU
medlemskap. På den
andre siden vil det
indre markedet sann
synligvis føre til okt
transport og dermed
økt forurensing.

N&M Bulletin
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Jon K. Berg

N&M l3ulletin har sett på mil
jøkonsekvensene av energi- og
transportpolilikken ved et
eventuelt norsk medlemskap i
EU. Sannynsligvis kan hoved—
delen av dagens politikk vide
reføres. men pa en del omrader
er det stor usikkerhet.

Energi
Norge har fatt beholde raderet
ten over energiressursene. Det
vil si at all energiutbygging.
slik som oljeboring eller vann—
kraftutbygging, krever konse
sjon fra norske myndigheter.
Vi står ogsa fritt til a bestemme
utvinningstempoet i oljevirk—
somheten, ifølge Nærings- og
energidepartementet.

Imidlertid er det planer om å
etablere et fritt energimarked i
EU. Det betyr at kjøp og salg av

Miljø- og transportministrene i
EU har blitt enige om a skjerpe
kravene til skipsfarten for a
hindre ulykker.

Ministrene hadde møte 24.
mars, blant annet om forsterket
innsats mot lorurensninger til
sjøs. Her ble det enighet om to
tiltak. For det 1rsIe en forplik
telse til a arbeide for a fa til en

kraft kan skje fritt, uavhengig
av nasjonale grenser.

Spørsmålet er om dette vil
føre til økt press for kraftut
bygging i Norge! Det som taler
for at det blir økt utbygging. er
at et fritt marked vil gjøre det
lettere fi la avsetning for norsk
kraft i utlandet. Det som kan
tale mot, er at økt eksport er
avhengig av flere overlirings
ledninger, noe som kre er kon
sesjon fra norske myndigheter.
I tillegg er det meget kostbart.
Dessuten kreves det konsesjon
ved inngaelse av langtidskon
trakter.

Endret pris?
Et annet spØrsmal er om norsk
EU-medlemskap vil påirke
energiprisen? Som kjent vil
høyere energipriser stimulere
enøk-innsatsen. fordi det blir
mer lØnnsomt.

Det er vanskelig å si noe
sikkert om hvordan prisene vil
bli. Pa den ene siden er norske
energipriser lavere enn gjen
nomsnittet i EU. Et fritt energi-
marked tilsier dermed at de
norske energiprisene blir høy
ere. Men pa den andre siden er
en forutsetning for økt utveks
ling av kraft at det blir økt
overøringskapasitet, noe som
altsa er usikkert.

Et fritt energi marked vil ogsa
føre til at norske abonnenter
kan kjøpe atomkraft. Men sam
me mulighet til å kjøpe strøm
fra atomkraft har vi i dag. Vi
vet ikke hvordan kraften som

registrering av alle farkoster i
gjennomfart i visse sarbare
omrader. Dette arbeidet skal
tas opp i ENs skipsfartsorgai
sasjon (Imo).

For det andre ble det enighet
om a gjennomføre tiltak for a
holde tilbake skip som ikke
holder forskriftsmessig stan
dard, inntilutbedringerergjen

vi kjøper fra for eksempel Sve
rige blir produsert.

For Øvrig kan norske myn
digheter fortsette a nekte eta—
bleri ng av atoinkraftverk pa
norsk jord.

Verre For alter
nativ energi
Et fritt energimarked kan gjøre
det vanskelig for myndighete
ne a favorisere alternative ener
gi former. I Danmark er det plikt
for energiselskapene å bruke
en viss mengde kraft fra vind-
kraftverk og bioenergi. Ifølge
et forslag fra kommisjonen vil
det ikke lenger være anledning
a ha en slik ordning, men de
alternative energilormene kan
støttes pa andre mater.

Forslaget om et felles ener
gimarked har møtt mye mot
stand i BU, og det er usikkert
om det i det hele tatt blir noe
av.

Transport
EU har laget en R’lles plan far
utbygging av transportnettet. I
denne planen er Norge tegnet
inn, og de eksisterende veiene
og jernbanelinjene oppfyller
denne planen. som for øvrig
ikke er forpliktende.

Ved forhandlingene om
EØS-avtalen fikk EFTA-lan
dene adgang til å ha strengere
avgasskiav til kjøretøy enn
fram til 1995. I mellomtiden
har imidlertid EU innført like
strenge krav som Norge. Nor
ge har forøvrig fulgt EUs støy

nomført. Det er spesielt Frank
rike og Nederland som har vært
padriver for å la til en slik
ordning. mens Storbritannia har
strittet mot, opplyser Miljø
verndepartementet.

I dag er det et stort problem
at skip som blir avvist ved en
havn, far lov til a seile videre
og fa oppdrag andre steder.

krav til kjøretøy allerede i man
ge år, opplyser Jo Gunnar Fol
lestad i Vegdirektoratet. Vi kan
imidlertid ikke innføre hoyere
støy- og avgasskrav til
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Takk for støtten!

SCNIA
‘‘ Scania Østlandet AS

MIA

(jI7EKSJ’ORTFINANS
Din partner pa vkpor1rnarkedc1

I 11
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Signy Svendsen

Ifølge avisen Politiken er kil
den til forurensningen av drik
kevannet den danske jernba
nen (DSB), som i arene 1972—
86 sprøytet sine arealer med
atrazin tor a bli kvitt ugress.
Forurensningen ble fØrst opp
daget høsten 1993. oi bonn—
gen av drikkevann fra grunn-
vannet ble da straks stanset.
Men da hadde det lokale vann-
verket sannsynligvis levert
alrazinforurenset vann til be
folkningen gjennom 20 ir.

Misdanneiser
Bruken a atrazin er na sterke
re kontrollert i Danmark. men

NORAD har vedtatt å gi
støtte til utredning av
et planlagt vannkraft
verk i elva Cunene i
Namibia og Angola.
Statens forurensnings
tilsyn (SFT) og Direkto
ratet for naturforvalt
ning (DN) mener at
kraftverket kan få
alvorlige følger for
mennesker og natur.

N&M Bulletin
Jon Knut Berq

NORAD har vedtatt i gi hi

brukes fortsatt blant annet til
sprøyting av mais.

Det na nedsatt en dansk ek
spertgruppe som skal vurdere
om det, finnes en sammenheng
mel tom atrazin— forurensningen
og dci Faktum at det Fodes used
vanlig mange barn med mis—
dannelser i Ejstrupholm. De
danske vannverkene vil fram
over kontrollere vannet som
PUPCS °PP fra jorden bedre.
Ifølge Politiken undersøkes
bare en brøkdel av det danske
drikkevannet for ugressmidler.

Funnet i Norge
I Norge er ikke atrazin blitt
brukt i samme omlmng som i
Danmark. Atrazin 5G ble brukt
fam til I 988, men ble da for
budt ä bruke pa grunn av risi
koen tbr nettopp drikkevanns
kwurensning. Dette middelet
brytes langsomt ned og bindes
lorholdsvis sterkt i kulturjord.
Faren torvanntorurensning ar
derfor til stede. Rester av atra
zin er funnet i overt1ate ann i
Rogaland. I 1986 ble det ogsa
funnet rester i grunnvannsre
scrvoar i Mysen. Atrazin var i
dette tilfellet brukt i store doser
pa et industriareal over en ar—
rekke.

I Norge benyttes i stor grad

stand til videre forstudier av
krattvcrket. Det er enna ikke
‘cdtatt a gi stotte til en eventu
ell utbygging. En rekke miljø-
aspekter skal avklares først.
Men SFT og DN er kritisk alle
rede etter den første forstudi
en. SFT mener at vannkrafive—
ket vil føre til forandringer i
vannk’. almteten og tap av biolo—
giske mangloldet. Blant annet
pekes tlet pa at oppdemmingen
vil kunne føre til mer narings
stoffer i vannet. DN skriver at
miljøkonsekvensene ved elve
munningene kan bli “alvorli
ge”.

overfiatevann til drikke ann,
og ikke grunnvann slik som i
Danmark. Pa spørsmal om det
te betyr at risikoen for drikke
vannt’orurensning av den grunn
er mindre i Norge, svarer før
stekonsulent Ingeborg Klingen
i Landhruksiilsynet:

Strengt
regeiverk
— Vi kan ikke garantere at det
ikke forekommer forurensning
av drikkevannet i Norge. Med
vart strenge regelverk pa om
radet mener vi imidlertid at
risikoen for dette er liten. I
Norge gjelder godkjenning av
plantevernmidler i fem ar. Dette
gjør at vi far vurdert nye opp
lysningerom betenkelige egen
skaper ved et plantecrnmid
del forholdsvis raskt. Viser det
seg at egenskapene er uaksep
table ved en ny vurdering, blir
plantevernm iddelet nektet ny
godkjenning. I LU skal det na
innfØres en tiars godkjennings
periode, mens det i Danmark
fram til na ikke har blitt foretatt
en jenlig revurdering. Per i
dag er Danmark imidlertid i
gang med en re\urdlering a\
alle plantevernmidler som fin
nes pa markedet, sier Klingen.

Forurensningstilsynet mener
at dainmen kan fore til Økt
spredning av infeksjoner. pluss
at følgene for landshyer langt
nede i elven ikke er grundig
nok belyst. DN opplyser at he
le nomadesamfunn kan brytes
opp pii grunn a oppdemmin
geni.

Bade Sl’T og DN etterlyser
flere rnmljøundersøkelser, og
spesielt Lmnders(kelser a alter
native energikildertiloppdem
nning av Cunene-elven. Med
NORADs stØtte blir mi dette
gjort.

Enkelte kommuner
har gitt klarsignal for
engangsbleier i den
kommunale kompos
ten for å slippe økte
renovasjonsavgifter.
SFT er ikke begeistret
for kompost-forrin
gelse av denne typen.

N&M Bulletin
Signy Svendsen

Innerøy kommune i Nord
Trondelag har nylig innført et
system der husholdningene
sorterer av tallet sitt og legger
det i tre dunker, papir, restav
ialt og matavl’all. Engangsblei—
ene skal kastes i dunken for
matavi’al 1. el ler sakalt vatorga—
nisk avfall, som sa skal kom—
posteres i ranker. Etter et ar
skal komposten ut pa kommu
nale fellesanealer og grontom
rader som gjødsel.

Unngå økte
avgifter
Magne Farstad i teknisk etat i
Innerøy kommune, sier til
N&M l3ulletin at det hygienisk
sett er bedre a behandle en
gangsbleier pa denne maten.
Dunkene med restavfall tøm
mes hver fjerde Like, mens
matavfallet blir hentet hver
annen uke.

-- Vi kan ikke ha bleier lig
gende i fire uker. Skal vi hente

restavl’al let hyppigere, betyr det
Økte renovasjonsavgifter. Vi
tror ikke kommunens innbyg
gere er villige til a betale mer

for slike kommunale tjenester.
og har derfor funnet fram til
denne løsningen, sier Farstad.

I[an understreker at kom-
posten vil bli sortert, slik at
plastrester fra engangsbleiene
ikke skal havne pa de kommu
mdc grøntomradene. I tillegg
vil kommunen være kritisk til
hva komposten brukes til. Han
er imidlertid klar over at Hel
sedirektoratet i et rundskri har
advart mot bleier i komposten.
men mener at kommunens luk
kete system ikke betyr noen
form for helserisiko.

Vanskeligere
å bryte ned
Overingeniør Geir Wigdel i
Statens Forurensningstilsyn er
pa sin side ikke opptatt av hel
senisikoen eller miljøkonse
kvensene. Han er mer bekym
ret over at engangsbleiene pa
grunn av plasten og de superab
sorberende stoffene er langt
vanskeligere nedbrytbare enn
annet vatorganisk avfall. Dette
kan bety at nar matavfallet et
ter et ar i komposten har fatt
halvert volum. sd vil engangs
bleiene dommere den kompos
ten som spres utover plener og
andre omrader.

— Jeg tror ikke at all plasten
lar seg sortere bort. Det betyr at
sma. synlige plastt]ak kan bli

spredd utover omrader der folk
skal oppholde seg. Folk reage
rer raskt negativt dersom kom-
posten er lite estetisk, og det er
iallefall klart at denne form for
koinpost—forringelse betyr at
kommunen ikke far solgt den
til private.

Dårlige
erfaringer
Daglig leder i Miljøheimever
net, Dag Endal. er bekymret
over at enkelte kommuner lar
pengespørsmalet styre miljø-
tiltakene.
— Det er bedre a la engangsblei
ene gi i komposten enn at de
skal fylle opp sØppelplassene.
Men jeg er redd for at folk vil
miste respekten for komposte
ringen nmr (le flir se resultatet
av engangsbleier i komposten.
Erfaringer fra blant annet Lil
lehammer viser at dette er en
darlig løsning. I Lillehammer
skulle bleiene i utgangspunk
tet kastes i dunken for restav—
lilI. De mange engangsbleiene
fylte imidlertid raskt opp dun
kene, og husholdningene fikk
derfor beskjed om a kaste blei
ene i dunken for inatav fall. Etter
noen maneder dominerer de
hvite bleie-restene totalt i de
rankene der matav Itl leter kom
postert. I Lillehammer lever de
med problemet inntil videre,
men det er klart at noe mii
gjøres dersom komposten skal
bli brukbar.

ørsta
‘ Stålindustri AS

Vanlhiredsel i
Danmark

I den lille landsbyen
Ejstrupholm i Danmark
har det spredt seg
panikk og utrygghet
etter at det ble funnet
rester av sprøytemid
delet atrazin i drikke-
vannet. Dette kan være
årsaken til at mange
barn i området er født
med misdannelser.

Kommuner med
bleie-kompost

Takk for støtten!
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Flere tusen tonn gifti
ge tungmetaller spres
ut til miljøet hvert år, i
forbindelse med riving
av gamle hus. Det viser
en fersk undersøkelse
utført av forskere ved
Sydvstra Skånes Av
falls AB (Sysav) og
Malmø miljøforvalt
ning. Bly er det største
forurensningsproble
met. Forskerne foreslår
nå obligatoriske miljø
besiktigelser av bygnin
ger før de rives.

N&M Bulletin -

Per A. Sleipnes

Det tikker en udetonert miljø-
bombe i gamle hus, bade i Norge
og Sverige. Tusentalls tonn
med bly, kadmium og kvikk
sølv finnes i disse husene. I
forbindelse med riving og om
bygging forsinner disse mil
jøgiftene ut i miljøet via fyll
plasser og sØppelforbrennings

anlegg. Forskere fastslar at av
fallet fra riving og ombygging
av hus i Sverige inneholder ti
tonn kadmium, 400 tonn kvikk
sØlv og et ukjent antall tonn
bly. Omfanget er selvsagt ikke
sa stort her i landet, men de
samme problemene gjør seg
gjeldende.

Tolv prosjekter
Forskerne ved Sysav finkjem
met tolv større omhyggings
og rivningsprosjekter i Mal
mø, Lund, Helsinghorg og Trel
leborg. Byggvarer og i nnred
ningsdetaljer som inneholdt
miljçiskadelige stoffer ble fin—
kjemrnet. De fleste bygninge
ne var bolighus. En skole og et
større kontorhygg ble ogsa
saumfart.

Kadmiuni var et av stoffene
forskerne var pi utkikk etter.
Denne mi ljøgi ften ble flittig
brukt i byggehransjen pà 1960-
og 70—tallet, blant annet som
stabiliseringsmiddel og farge
tilsetting i plastmateriale. An—

dre bruksornrader var ytterbe—
handling av metallbeslag. Det
hvite, myke og svært giftige
tungmetallet fnnes innebygd
p utallige steder i hus og andre
bygninger. Eksempelvis folie
belagt tre, sponplater, strØm
brytere, toalettringer, vitroms
tapet, vinduskarmer og isola
sjon i kabler.

Forskergruppens rapport er
publisert av Reforsk, statens,
kommunenes og industriens
fellesorgan far avfall og gjen
vinning.

fly Furligst
En annen miljØgift Sysavs for
skere viet stor oppmerksom
het, var kvikksølv. KvikksØlv
finnes i blant annet releer, ter
mostater. trykkmalere, strØm
brytere, elektriske varmtvanns
beredere og lysstoffrØr.

Men den kanskje aller stør
ste miljøtrusselen i byggebran
sjen kommer fra bly. I løpet av
dette arhundret har tilsammen
flere millioner tonn bly blitt

brukt i ulike virksomheter i
Norge og Sverige. Av denne
mengden regner forskerne med
at nærmere halvparten er la
gret i bygningsmassen.

131y finnes blant annet i av—
lØpsrØr og alt bygningsmateri
ale som krever farge- og rust
beskyttelse. Forskerne regner
med at den totale mengden bly
avfall i Norge og Sverige lig
ger pa omlag 50.000 tonn per
ar. Brorparten kommer nett
opp fra riving og ombygging
av hus.

Endrede lover
For at samfunnet skal fa kon
troll over avfal Isilommen, lore
slir forskerne at miljølover
lorandres, slik at miljøbesikti
gelse av bygninger blir obliga
torisk for bygninger som skal
rives eller bygges om. Det vil
igjen gi kunnskap om hvor i
bygningen miljøgiftene er lo
kalisert. Pi den maten kan man
sortere hori de miljøskadelige
stolYene fra resten av avfallet.

Professor John Gray
ved universitetet i Oslo
tilbakeviser i sine nye
forskningsresultater at
det er langt flere arter i
dyphavet enn langs
kysten. Han mener
hans forskning viser at
det motsatte er tilfelle,
men ingen vil publisere
disse forskningsresul
tatene.

N&M Bulletin
Signy Svendsen

PaBio-seminaretoin biodiver
sitet og evolusjon la John Gray
fram egne, nye forskningsre
sultater som gar i mot tidligere
pistander om at (fet er i dypha—
vet man finner de fleste artene.

Kostbar
Forskning
— Det er tidligere blitt pastatt at
det finnes 10 millioner arter i
dyphavet. Jeg tror 50.000 er et
mer realistisk tall, og at det

faktisk finnes flere arter i kyst-
nære omrader, sa Gray.

Han har ftwsøkt a la sine
forskningsresultater publisert i
ulike organer, men uten hell.
Gray tror dette kommer av en
forskningspolitikk der forsker
ne har personlig og økonomisk
interesse i at tidligere pistan—
der blir staende uimotsagt. Det
er mer penger a hente i fars
kning p1 dyphavet enn langs
kysten i og med dyphavsfors
kning krever langt mer utstyr.

Størst behov
langs kysten
— Å forske langs kysten koster
en brøkdel av det dyphavsfors
kning koster. Men det er i om
radene langs kysten som er
under sterkest press fra men
nesker og som derlbr har mest
behov for kartlegging og fors
kning. Gjøres det ikke en god
forskerjobb langs kysten, kan
vi risikere i gjøre ubotelig ska
de, sier John Gray i en kom
mentar til N&M Bulletin.

Avdel ngsjefiarle Nygaard i
Forskningsradet, mener at an
delen av de norske forsknings
midlene som gar til dyphavs—
forskning er minirnale. 1-lan er
dermed ikke redd far en skjev
fordeling av pengene til fordel
for dyphavsft)rskning.

- Dyphuvet ikke
så interessant
Tvert imot mener Nygaard at
hoveddokumentet fra miljø-
konferansen i Rio, Agenda 21,
har satt rammeverket far fors
kning pa hiodiversitet, og at
det pa dette grunnlaget er satt

igang store forskningsprogram
i de kystmere omradene.

— Innenibr marinforsknin
gen er det i stor grad ressursfor
valtning og miljølorskning som
star i fokus. legge disse omra—
dene er konsentrert langs kys
ten, sa dyphavet er i norsk sam
menheng ikke si interessant,
sier Nygaard.

Han er imidlertid klar over
at det i forskningsmiljøet opp
star brytninger, og mener det er
dramatisk dersom forsknings
resultater underslis av Økono
miske irsaker.

Rivningsavall stor trussel Strid om arter i dyphavet

BEVAR
OZONLAGET!

Returprosjektet er et lands
omfattende mottak av brukte
KFK-gasser for miljøsikker

gjenvinning og destruksjon.

RETURPROSJEKTET Boks 324 Tif: 67 12 23 30
solr kuIdfl5r 1324 Lysaker Fo.x: 67 12 43 4f

Dyrere bensin
Bensinen kommer til å bli
dyrere i USA neste år på
grunn av av all bensin må
hiandes med komponenter
som gjør at den blir renere.
Den nye bensintypen kos
ter mer å produsere enn den
gamle. melder Reuter.

Miljø var in iOL
18 prosent av henvendelse
ne til pressesenteret for fea
ture-saker under OL på Lil
lehammer dreide seg om
miljø. Bare såkalte sam
funnsspørsmål var mer pop
luært. Pressesenteret mot
tok 1300 henvendelser.

Thor’s Kemiske Fabrikker
‘%Obtt tndustrft’r

V[LI(OI11IlIFF TIL IMJUY
og et møte med Moby Dick!
Informasjon: Ilvalsafari ,, $
Boks 58, 8480 Andenes / 8
Tlf: 761 42 611-41 273 =J )
Fax: 761 42 377

,& SANDOZ

Miljøgatebyggeren
Vi planlegger, prosjekterer og bygger miljø-

anlegg i tilknytning til gater, veier og plasser.

‘I
OSLO

Utbyggingsavdelingen, I Ierslebs gate 19, 0561 Oslo, tif. 2266 2092

Lofoten turist- &
rorbusenter
8310 Kabelvåg

Follo Energiverk A/S
PB 13 • 1401 Ski
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DEBATT
Terje Kronen,
avdelingsdirektør i SFT

I N&M Bulletin 3/94 gis det en
omtale av PVC og miljømer
keordningen. Artikkelen kan
lbr utenforstaende lett oppfat
tes slik at SFT anser at det ikke
knytter seg noen betenkelighe
ter til fortsatt produksjon og
bruk av PVC. SFT ønsker i

benytte anledningen til i presi
sere sin holdning til miljømer
keordningen og til PVC 1bri
lorhindre at en slik ibiltolk
ning finner sted.

Stiftelsen Miljømerking ut
arbeider kriteriesett for ulike
produktgrupper ut fra en vur
dering av produktenes livssy
klus. SFf er av den oppfatning
at alle stoffer og produkter i
utgangspunktet hør kunne sø
ke om miljømerket og vurde
res opp mot de fastsatte kriteri
ene. Kriteriene settes sa strengt
at de ikke kommer i konflikt
med hva som vurderes som
akseptabelt ut fra helse- og
miljøhensyn. Vurdering av
potensial for rniljøl’orbedring
innen den aktuelle produkt-
gruppen skal ogsi legges til
grunn. Som følge av dette vil
kun de minst miljøskadelige
produktene innenfor en pro

duktgruppe gis merket. Det er
lite sannsynlig at produkter
med store miljØhetenkelighe
ter vil passere de oppsatte kri
teriene.

SFT foretok i 1993 en kri
tisk gjennomgang av miljøu
lempene ved alle livsløpsirin
nene til PVC-produkter. En til
takspakke ble foreslatt tor a
redusere de gjenværende mil
jøproblemene. Gjennomfø
ring av disse tiltakene vil være
en forutsetning for at fortsatt
produksjon og bruk av PVC
produkter kan vurderes som
akseptabel.

Følgende tiltak skal gjen
nomføres:

-fortsatt kartlegging av ut
slipp og effekter av utslipp fra
VCM-produksjonen

økt oljeforbruk
I februar i år ble det solgt
44,4 prosent mer fyrings
parafin og 41,1 prosent mer
lett fyringsolje enn i fjor. I
perioden januar til februar
ble det solgt 1321 millioner
liter petroleumsprodukter.
Deter 11,1 prosent merenn
i samme periode i fjor, iføl
ge Statistisk Sentralbyrå.

-tiltak for i forberede av
fallshàndteringen ved VCM
produksjonen

-utfasing av de mest miljø
hetenkeligetilsetningsstoffene
i PVC-produkter

-skjerpede krav til avfalls
forbrenning

-økt kontroll for i forhindre
ulovlig forbrenning, spesielt
brenn ing av PVC-belagte kob
herkabler

-videre undersøkelser av ri
siko for dannelse av klororga
niske stoffer ved avfallsfor
brenning og ved nedbrytning i
jord og pâ avfallsdcponi.

Dersom nye undersøkelser
viser at miljørisikoen ved PVC
ma bedømmes annerledes, kan
utfasing av PVC bli aktuelt.

Miljømerking av gulvbelegg

Statskog
Unn deg en villmarksferie!

Fra sør til nord inviterer Statskog til ferie i hytter og gamle skogsàrbeiderkoier.
Nyt nærheten til naturen og atmosfæren i ko/ene.

Indre Helgeland: Mektig og majestetisk viHmark. TIf. 75 170022
Nord-Trøndelag: Endeløse skoger og fjelividder. TIf. 74 165877
Femundsmarka: Urørt skog, spennende kultur. TIf. 62 45 90 05

Milja-kulender

Informasjon om kommende
hendelser kan fakses til
2271 5640. Merk arket
“N&M Bulletin
19. april: Norske Sivilin
geniøreres Forening arran
gerer seminaret “Hydrogen
som energibærer” i Ingeni
ørenes Hus, Oslo.
21. — 22. april: Alternativ
Framtid, FAFO og Den Nor
ske Historiske Forening ar
rangerer konferansen “Til
bake til framtiden — Gårs
dagens verdier for morgen
dagens samfunn?” i Folkets
Hus, Oslo.
22. april: Norsk Kvinne
saksforening avholder kon
feransen “Patent på liv i
kvinneperspektiv — EUs pa
tentdirektiv og konsekven
ser for Norge” i Folkets Hus
i Oslo.
4. mai: Norsk Petroleums
forening arrangerer Driv
stoffseminarpå Holmenkol
len Park Hotel i Oslo.
9. — 10. mai: Årsmøte i
Forum for norske økokom
muner kombinert med et
åpent seminar spesielt for
kommunepolitikere arran
geres i Steinkjer på Grand
Hotell.

Mer blyfri
Salget av blyfri bensin øker
kraftig. Hele 81,8 prosent
av all bensin som ble solgt
de to første månedene i år
var blyfri. Ifjor var blyfri
andelen 59,7 prosent, mel
der Statistisk Sentralbyrå.

Direktoratet for Sivilt beredskap

Vi tenker miljø.
Gjør det du også!

Colgate Palmolive Norge A/S Gratulerer
Naturvernforbundet med 80 års jubileumet.

Colgate Palmolive Norge A/S er opptatt av
miljøvern og støtter Naturvernforbundet i det
arbeid de gjør.

C COLGATE-PALMOLIVE NORGE AÆ’



Hydros miljarapport 1993
Åpenhet stiir sentralt i Hydros miljøarbeid. Vi ønsker ikke bare t fortelle hva vi har
oppnadd, men ogsa hvilke utfordringer som ligger foran oss.
I 1-lydros arsrapport for 1993 bruker vi 16 sider pa t omtale miljøspørsmil. Rapporten
forteller om betydelige utslippsreduksjoner pa de fleste omrader. Derfor mener Hydro
den største miljøutfordringen fremover vil være knyttet til bruken av produktene og den
totale miljøbelastning de forirsaker gjennom sitt samlede livsløp.
Ilydros evne til a møte utfordringene pi miljøomrdet vil pi sikt
være avgjørende for var stilling i markedene. Mi1et er a kombinere
hensynet til naturen og fremtidige generasjoner med krav til lønn
somhet og solid økonomisk basis.
Ved lese Hydros arsrapport kan du selv bedømme hvor godt vi
lykkes.

Vennligst send meg eksemplar(er) av Hydros årsrapport for 1993 Send kupongen til:

Navn . Norsk Hydro a.s
0240 Oslo

Adresse

Tlf.


